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اولین جرقه برای تحصیل معلولان و در رأس آن ناشـــنوایان به ســـال 1303 
برمی گردد. همان ســـالی که مرحوم باغچه بان مدرســـه ای را برای آموزش 
ناشنوایان در تبریز راه اندازی کرد. تجربه موفق تحصیل ناشنوایان در این 
مدرســـه باعث شـــد او در سال 1319 مدرســـه ای دیگر در تهران تاسیس 
کند. پس از این دو اتفاق مهم، هیچ تحرک جدی در آموزش عالی کشور 

برای پرداختن به آموزش معلولان دیده نشد تا اینکه دی سال 1395 علی 
مقداری، اســـتادتمام مهندسی مکانیک و رباتیک اجتماعی- شناختی 
دانشگاه صنعتی شریف ایده راه اندازی یک دانشگاه مختص معلولان 
را به شـــورای گســـترش آموزش عالی ارائه داد؛ پیشنهادی که وزارت علوم 
موافـــق راه انـــدازی آن بـــود اما مجموعـــه ای وجود نداشـــت که داوطلب 
راه اندازی این دانشـــگاه باشـــد اما دانشگاه آزاد مسئولیت راه اندازی این 
دانشگاه را پذیرفت و طرح تاسیس آن در هیات امنای مرکزی این دانشگاه 
مصوب شد. آذر سال 1397 بود که دکتر طهرانچی رئیس این دانشگاه 

در گفت وگویـــی رســـانه ای خبـــر داد دانشـــگاه آزاد برنامـــه خاصی برای 
آموزش های عالی ویژه معلولان در نظر گرفته است؛ برنامه ای که با تاسیس 
واحد بین المللی فرشتگان وارد فاز اجرایی خود شد. بهمن سال 1398 را 
می توان روز تولد واحد بین الملل »فرشتگان« دانست. حالا چهارسال از 
فعالیت این واحد دانشگاهی می گذرد و وارد پنجمین سال فعالیت خود 
شده و دانشجویانی که در سال اول فعالیت این واحد دانشگاهی در آن 
پذیرفته شـــده اند حالا فارغ التحصیل می شـــوند. روز جهانی زبان اشـــاره 
بهانـــه ای بـــود تا با علـــی مقداری، رئیس دانشـــگاه آزاد واحد بین المللی 

فرشتگان به گفت وگو بنشینیم و به روند فعالیت چهارساله این دانشگاه 
بپردازیم.  به گفته مقداری در سال اول حدود 70 دانشجو در این دانشگاه 
پذیرش شـــدند اما اکنون حدود 400 دانشـــجو اعم از دانشجویان ناشنوا، 
شـــنوا و جســـمی- حرکتـــی در 23 رشـــته تحصیلـــی در مقاطـــع کاردانی، 
کارشناسی و کارشناسی ارشد مشغول به تحصیلند؛ رشته هایی که البته 
برخی از آنها مانند رشته زبان اشاره ایرانی در مقطع کاردانی و کارشناسی 
و رشته زبان شناسی ناشنوایی در مقطع کارشناسی ارشد فقط در این واحد 

دانشگاهی ارائه می شوند.  مشروح این گفت وگو را در ادامه بخوانید. 

امسال چهارسالگی واحد فرشتگان به پایان می رسد و وارد پنجمین سال فعالیت 
خود می شود. دانشجویانی که چهار سال پیش در این واحد پذیرش شده بودند، 
امســـال فارغ التحصیل می شوند. مشخصا دانشگاه بین المللی واحد فرشتگان 
در این بازه زمانی چه روندی را طی کرده است؟ اقداماتی که در این چهارسال 

انجام شده را تشریح کنید.
فعالیت پذیرش دانشجو در دانشگاه فرشتگان از مهرماه سال 1399 آغاز شد 
و در همان ابتدا کار خود را با 11 رشته کلید زدیم. اما متاسفانه به پدیده کرونا 
برخـــورد کردیم که تمامی دانشـــگاه های دنیا تحت تاثیر قرار گرفتند. بنابراین 
تی مواجه شدیم اما توانستیم در سامانه کلاس های  برای شروع کار با مشکلا
کنون  ی تمامی دروس را ارائه داده و دانشـــجویان خود را تربیت کنیم. ا مجاز
در ســـال پنجم فعالیت هســـتیم که دانشجویان در 23 رشته تحصیلی اعم از 
مقطع کاردانی، کارشناســـی و کارشناسی ارشـــد پذیرش می شوند. همچنین 
ی  در دو ســـال گذشـــته دانش آموختـــگان دوره هـــای کاردانی و در ســـال جار
دانش آموختگان دوره کارشناسی در برخی از رشته ها و همچنین دانشجویان 
کارشناسی ارشـــدمان فارغ التحصیل شـــدند. هفته گذشته اولین دانشجوی 
کارشناسی ارشد واحد فرشتگان از پایان نامه کارشناسی ارشد خود دفاع کرد 
و فارغ التحصیل شـــد. این روند با توجه به آمادگی دانشـــجویان برای دفاع از 

پروژه های خود ادامه خواهد داشت. 

روند جذب اساتید و دانشجو در این 5 سال چگونه پیش رفته است؟
کنون درمجموع می توان  در ســـال اول حدود 70 دانشـــجو پذیرش شـــدند اما ا
گفت حدود 400 دانشـــجو اعم از دانشـــجویان ناشنوا، شنوا و جسمی حرکتی 
و دیگـــر معلولیت هـــا در ایـــن دانشـــگاه حضور دارند. اما امســـال برای اولین 
یافت کردیم که این رشته ویژه  بار مجوز رشـــته کارشناســـی روانشناســـی را در
دانشـــجویان نابینا و کم بیناســـت. بیشـــتر دانشـــجویان مان از اســـتان های 
تهران، البرز و اطراف هستند. جذب دانشجویان در این چهارسال با وجود 
تی که وجود داشـــت )مانند نداشتن خوابگاه مستقل( روند افزایشی  مشـــکلا
داشته و همچنین دامنه فعالیت مان از کم شنوا و ناشنوایان به سایر حوزه ها 
گسترش یافته است. به عبارت بهتر با توجه به تجربیات کسب شده در این 
5 ســـال، هم دانشـــجویان دارای معلولیت حرکتی و هم دانشـــجویان نابینا و 

کم بینا را جذب می کنیم. 

چند درصد دانشجویان این دانشگاه دارای معلولیت هستند؟
ترکیب دانشـــجویان مان حدود 60 درصد از جامعه دارای معلولیت و حدود 
40 درصد نیز از جامعه بدون معلولیت هســـتند. ترکیب دانشـــجویان از نظر 
جنسیتی نیز مانند دانشگاه های دیگر کشور است؛ یعنی حدود 55 درصد 
دانشـــجویان دختر و 45 درصد دانشـــجویان پســـر در این دانشگاه مشغول به 

تحصیل هستند. 

ید. چه تعداد از این رشـــته ها فقط در  گفتید در 23 رشـــته پذیرش دانشـــجو دار
واحد فرشتگان ارائه می شود؟

بله، 23 رشته تحصیلی در مقاطع کاردانی )5 رشته(، کارشناسی )14 رشته( 
یم. برخی از رشته ها فقط در دانشگاه واحد  و کارشناسی ارشـــد )4 رشـــته( دار
فرشتگان ارائه می شوند. درواقع ویژه دانشگاه ما تعریف شده است؛ به عنوان 
مثال می توان به رشته زبان اشاره ایرانی در مقطع کاردانی و کارشناسی اشاره 
کرد. این رشـــته در ایران فقط در واحد بین الملل فرشـــتگان ارائه می شـــود که 
برنامه آن را نیز خود دانشـــگاه طراحی کرده و به تصویب وزارت علوم رســـیده 
است. به عبارت بهتر ما برای جامعه و نهاد های مختلف که نیاز به مترجم 
ناشنوایان با تحصیلات دانشگاهی دارند مترجم زبان اشاره تربیت می کنیم 
تا بتوانند این افراد را جذب کنند. یکی دیگر از رشته هایی که فقط در واحد 
فرشتگان ارائه می شود عبارت است از رشته زبان شناسی ناشنوایی در مقطع 
کارشناسی ارشـــد کـــه این رشـــته نیز در ایـــران فقط در این واحد دانشـــگاهی 
ارائه می شود. دانشجویانی که پیشینه کارشناسی زبان شناسی دارند در این 
رشـــته تحصیل می کنند و با موضوعات مختلفی از زبان شناسی، مطالعات 
ناشـــنوایان، جامعه شناســـی زبان و آموزش و روانشناســـی زبان اشـــاره و دیگر 
مســـائل ناشـــنوایان آشنا و در این حوزه پژوهش می کنند. خوشبختانه در این 
دوره کارشناسی ارشد یک دانشجو فارغ التحصیل شد و اولین تولیدات و اولین 
پژوهش های علمی این رشـــته در ایران در مجلات بســـیار خوب بین المللی 
در حوزه ناشنوایان چاپ شده است. معتقدم این اتفاق یک برون داد خوب 
اســـت که کشـــورمان در این حوزه و در پاســـخگویی به نیاز شـــهروندان دارای 

مشکلات شنوایی فعال شده است. 

از مجلات صحبت کردید. آیا این واحد دانشگاهی مجله ای منتشر کرده است؟
یم. مـــا یک کمیته  مجلـــه  منتشـــر نکرده ایـــم اما انتشـــار مجلـــه را در برنامه دار
یم؛ با مجوز آقای دکتر طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی. با  انتشارات دار
ی چاپ کتاب های مورد  ی کمیته انتشارات فعالیت اصلی مان را رو همکار
نیاز جامعه ناشنوایان و متناسب با رشته هایی که در دانشگاه ارائه می شود 
متمرکز کرده ایم. واقعیت این اســـت که در حوزه دانشـــگاهی و آموزش عالی 
، فعالیتی در این زمینه قبل از تاســـیس واحد بین الملل فرشـــتگان  در کشـــور
صورت نگرفته بود تا جایی که می توان گفت منابع علمی در این حوزه تقریبا 
یت اول مان را بـــر تولید محتوا و کتب  نزدیـــک بـــه صفر اســـت. بنابراین مامور
ی مشترک بین انتشارات  آموزشی درسی دانشگاهی متمرکز کردیم و با همکار
کنون به چاپ رســـانده ایم. این اتفاق  دانشـــگاه صنعتی شـــریف 5 کتاب را تا
دســـتاورد خوبی برای واحد بین الملل فرشـــتگان و دانشـــگاه آزاد اســـت، زیرا 
تنها کتاب هایی اســـت که به صورت مشـــترک با یک دانشـــگاه دولتی معتبر 

منتشر شده است. 

این کتاب ها در چه حوزه هایی است؟
این کتاب ها عمدتا در حوزه زبان اشاره است که به صورت عمومی و تخصصی 
یم. یکی  به چاپ رســـیده اند. حدود 3 کتاب دیگر نیز در دســـت تالیف دار
از ویژگی های این شـــورای انتشـــارات این است که ما خودمان مولفان را پیدا 
و به آنها سفارش نوشتن کتاب می دهیم. درواقع برعکس ناشران دیگر عمل 
می کنیـــم؛ معمـــولا نویســـندگان به ناشـــران مراجعه کـــرده و از آنها می خواهند 
کتاب شان به چاپ برسد. اما ما در دانشگاه فرشتگان به واسطه کمبود منابع، 
خودمان افراد ذی صلاح و توانمند از جامعه شنوا و ناشنوا را شناسایی کرده 
، ظرف مدت 6  و تیم مولفان را تشکیل می دهیم. این افراد در حوزه مورد نیاز

ماه کتابی را ویرایش و بررسی و برای چاپ آماده می کنند. 

یم. آیا در بحث علم و فناوری مانند مراکز رشـــد،  به بحث علم و فناوری بپرداز
؟ مراکز دانش بنیان ورود کرده اید یا خیر

در این حوزه نیز در حال فعالیت هستیم. سال گذشته حمایت های خوبی 
یاست جمهوری  برای تامین تجهیزات آزمایشگاهی از جانب معاونت علمی ر
ی باید آزمایشـــگاه و تجهیزات  داشـــتیم. برای هرگونه فعالیت در حوزه فناور
آزمایشگاهی متناسب با رشته های ارائه شده وجود داشته باشد. با حمایتی 
یافت کردیم، برخی از آزمایشگاه های  یاست جمهوری در که از معاونت علمی ر
کنون درصدد هســـتیم محیطـــی را آماده کنیم تا مرکز  خـــود را مجهـــز کردیم و ا
رشدی با حمایت بخش خصوصی برای دانشجویان متناسب با رشته هایمان 
در این واحد دانشگاهی تاسیس کنیم. در حال حاضر مکان آن مشخص و 
تجهیزات اداری آن تهیه شده و نامه نگاری ها با استان نیز در حال انجام است 
ی این مرکز رشد را اخذ کرده تا در کنار فعالیت های  تا بتوانیم مجوز راه انداز

آموزشی، دانش آموختگان خود را آماده ورود به بازار کار کنیم. 

در سال های اخیر دانشگاه آزاد توجه ویژه ای به اشتغال دانشجویان داشته و این 
مســـاله در قالب طرح پویش پیگیری می شـــود. آیا طرح پویش و فرصت شـــغلی 

خاصی برای دانشجویان واحد فرشتگان هم فراهم شده است؟
بلـــه، امـــا بـــه وســـعت واحد های دیگر نیســـت. چون واحـــد ما از نظـــر تعداد 
ی انسانی کارشناس و اعضای هیات علمی محدودیت دارد. باتوجه به  نیرو
ی انسانی، یک اولویت بندی در حوزه های علمی، با در نظر  محدودیت نیرو
گرفتن تعداد کارکنان و دانشجویان انجام داده ایم. اولین اولویت ما آماده کردن 
مدرسان و مترجمان برای ارائه کلاس هاست؛ چون ادعا کرده ایم دانشگاه ما 
ی  ی شده است. مناسب ساز برای شـــهروندان دارای معلولیت مناسب ســـاز
فقط به جنبه فیزیکی یعنی ساخت وساز دانشگاه مربوط نمی شود بلکه شامل 
داشـــتن مترجم زبان اشـــاره در کلاس و آموزش مناســـب به مدرســـان است تا 
یاد بگیرند چگونه با دانشجوی ناشنوا کار کنند. انجام این فرآیند ها به زمان 
یـــادی نیـــاز دارند اما با این وجود از فعالیت دیگر حوزه ها هم غافل  ی ز و انـــرژ
یاست دانشگاه را دنبال و متناسب  نیستیم و توصیه های سازمان مرکزی و ر
بـــا توانمندی هـــا اقدام به برنامه ریزی می کنیم. این نکته نباید فراموش شـــود، 
بـــه دلیـــل اینکه واحد ما در یک محدوده شـــهری قـــرار دارد و از نظر فضا یک 
یم و امکان توسعه فیزیکی در فضای فعلی دانشگاه وجود  واحد کوچک دار
نـــدارد. بـــا این وجود بایســـتی مجموعه پارامترها را برای توســـعه، برنامه ریزی و 

اولویت بندی در نظر گرفت. 
فعالیت هایی هم درخصوص اشـــتغال انجام داده ایم و با برخی از نهادهای 
مردم نهاد تماس گرفته ایم تا فضایی برای رشـــته هایی که دانشـــجویان در آن 

ی از  تحصیل می کنند و نیاز به شغل استخدامی دارند فراهم کنند. اما بسیار
رشته ها را به گونه ای انتخاب کردیم تا دانشجویان بتوانند خوداشتغالی داشته 
باشـــند؛ بـــرای مثال چند وقت پیش متوجه شـــدم یکـــی از فارغ التحصیلان 
ناشـــنوای رشـــته عکاســـی در حال اســـتخدام در مجلس شـــورای اســـلامی 
اســـت. یعنی به نظر می رســـد نهادهای دولتی هم در راســـتای قانون حمایت 
از افراد دارای معلولیت، درصدی از این جامعه را که تحصیلات دانشگاهی 
مناســـب و متناســـب با نیازشان دارند جذب می کنند. لذا علاوه بر نهادهای 
دولتـــی، نهادهـــای غیردولتی هم بـــه جذب فارغ التحصیلان مـــا برای انجام 
کارهای مختلف ابراز علاقه مندی کرده اند. یک ســـری از رشـــته ها هم حالت 
خوداشتغالی دارند، مثلا فارغ التحصیلان رشته های طراحی و ساخت طلا و 
جواهر که توسط هیچ نهاد دولتی استخدام نمی شوند، بلکه این افراد طبیعتا 
باید در کارگاه های بخش خصوصی جذب شوند یا خودشان کارگاهی را ایجاد 
کنند؛ لذا برخی از رشته ها این گونه است که بچه ها متناسب با علاقه خود، آنها 
یم بتوانند شغل مناسب خودشان را پیدا کنند.  را انتخاب می کنند و امیدوار

به عنوان کســـی که پنج ســـال مدیریت واحد فرشـــتگان را برعهده داشته، به نظر 
شما اصلی ترین چالش های ارائه آموزش به ناشنوایان و کم شنوایان شامل چه 

مواردی بوده است؟ 
یکی از اصلی ترین چالش های ما آموزش مدرسان و کارشناسانی بوده که قرار 
است مطالب را به بهترین نحو ممکن به دانشجویان ارائه دهند. چالش مهم 
دیگر این است که چون فضای تحصیل در سطح آموزش عالی کشور برای این 
افراد فراهم نبوده، به نوعی خانواده ها هنوز آمادگی لازم را برای ترغیب و تشویق 
فرزندان شـــان برای ورود به دانشـــگاه و آینده آنان پیدا نکرده اند. یعنی بیشـــتر 
یت دانشگاه  چالش فرهنگی اســـت که خوشـــبختانه ما از روز اول جزء مامور
یج  ی قشـــر دارای معلولیت، ترو فرشـــتگان گذاشـــتیم که در کنار توانمندساز
فرهنـــگ پذیـــرش و باور به این گروه از جامعه را از مســـئولیت های اجتماعی 
خـــود بدانیـــم. یعنی گاهی اوقات داوطلب می خواهد تحصیل کند اما پدر یا 
مادر فرد مخالف آمدن او به دانشـــگاه هســـتند و ما باید میانجیگری کنیم تا 
اجازه بدهند فرزندشـــان به دانشـــگاه بیاید، درصورتی که هیچ دانشـــگاهی در 
کشـــور وجود ندارد که مســـئولان یا کارشناســـان آن واســـطه آمدن داوطلب به 
دانشگاه باشند. همه این موارد تجربیاتی است که ما در دانشگاه فرشتگان 
گاهی  یم و البته تجربیات خوبی هم بوده، چون در گذشته نسبت به آن آ دار
نداشـــتیم. هرکـــدام از ایـــن بچه ها بـــا تحصیل کردن احســـاس خیلی خوبی 
دارند چون افراد بالغی هســـتند که مبلغ دانشـــگاه و تحصیل برای ناشـــنوایان 
و قشـــر دارای معلولیت شـــدند تا نشـــان دهند معلولیت محدودیت نیست. 
نباید این افراد به دلیل معلولیت، افسرده یا سرخورده شوند و احساس مفید 
نبودن در جامعه داشـــته باشـــند. این افراد می توانند با تحصیل مناســـب در 
ی خود مفید باشند. وقتی در دانشگاه می بینند یک استاد ناشنوا  زمینه کار
گر من هم  یس می کند، یک حالت غرور در فرد ایجاد می شود که ا به آنها تدر
ی در این جایگاه قرار بگیرم و وقتی با کارشناســـی که  تلاش کنم می توانم روز
کارهای فارغ التحصیلی، پذیرش و ثبت نام او را انجام می دهد روبه رو می شود 
ی دســـت پیدا  و می بیند که از جنس خودش اســـت، به احســـاس خودباور
می کنـــد. همـــه اینها مواردی اند که ما در دانشـــگاه های عـــادی معمولا تجربه 
ی مابیـــن همکاران ما و  نکرده ایـــم و خـــود چالشـــی در تقویـــت روحیه و صبور

جامعه مخاطب بوده است. 
واحد فرشـــتگان برای اولین بار در ایران اســـت که آزمون کارشناســـی رســـمی 
زبان اشـــاره ایرانی را برای قوه قضائیه اجرا می کند. یکی از مســـائل مهمی که 
دانشـــگاه و قوه قضائیه در راســـتای الزامات حقوق بشـــر انجام می دهند این 
است که افراد ناشنوا در دادگاه ها بتوانند در کنار وکلا، مترجم زبان اشاره ای 
با تحصیلات رسمی دانشگاهی داشته باشند درحالی که قبلا چنین چیزی 
نبوده و فعالیت های ما آرام آرام در یک زمان کوتاه آثار بزرگ خود را به جامعه 
نشان می دهد. ما مهندس های مکانیک، یک پدیده به نام ضربه در مکانیک 
یم که در مدت کوتاهی اثرات بزرگی دارد، مانند تصادف که در  یا فیزیک دار
حد چند ثانیه رخ می دهد اما تخریب خیلی بالایی دارد. از نظر من حرکت 
دانشگاه فرشتگان هم  چنین ضربه ای است که برخلاف ضربه فیزیکی بیشتر 
نقش سازندگی دارد، یعنی در یک مدت کوتاه توانسته جای خودش را باز کند 
و به تعبیر و تایید خود این افراد بخشی از نیازهای جامعه ناشنوا را برطرف کند. 

حل چالش های افراد دارای معلولیت به ویژه ناشـــنوایان، نیازمند در نظر گرفتن 
چه ملزوماتی است؟ دانشگاه آزاد یا نهادهای دیگر حوزه علم مثل وزارت علوم 

در رفع این چالش ها چه نقشی می توانند داشته باشد؟

ی )حمایت از حقوق معلولان( سال هاســـت در مجلس  قانون مناسب ســـاز
شورای اسلامی تصویب شده و این دانشگاه به نوعی پیگیر اجرای آن قانون 
شـــده اســـت. دکتر پزشکیان هم مانیفستی درخصوص حمایت از معلولان و 
ی در دوره انتخابات ارائه کردند. دانشگاه آزاد باید  اجرای قانون مناسب ساز
بـــه اجـــرای این قانون کمک کند و منتی هم بر ســـر این عزیزان نیســـت؛ جزء 
وظایف نهادهای مختلف است. همان طور که قوه قضائیه برای رفع نیازش 
بـــا مـــا تمـــاس گرفته که ایـــن کار را انجام بدهید، چرا وزارت علوم یا دانشـــگاه 
ی مترجم برای واحدهای  آزاد از دانشگاه فرشتگان نمی خواهد تعدادی نیرو

مختلف در کشور تربیت کند؟
 موضوع فقط بحث تربیت نیرو نیســـت چون این افراد وقتی تربیت و آموزش 
ی این حوزه در کشـــور می شـــوند. لذا  یـــج مناسب ســـاز می بیننـــد، عامـــل ترو
ی این عزیزان باعث شناخته شدن و گسترده شدن فعالیت دانشگاه  همکار
ی مد نظر ما چه در داخل و چه خارج  فرشـــتگان می شـــود و آن فرهنگ ســـاز
از دانشـــگاه هـــم انجـــام می گیـــرد. در حال حاضر چـــه میزان از ناشـــنوایان از 
! بالاخره در بحث  برنامه های صداوسیما بهره مند می شوند؟ نزدیک به صفر
ی، هر شهروندی در کشور حق استفاده از امکاناتی که متعلق به  مناسب ساز
ی لازم را انجام  همه مردم است را دارد. مسئولان هم وظیفه دارند مناسب ساز
دهد تا افراد بتوانند از امکاناتی که شرایط آن وجود دارد، استفاده کنند. البته 
یک زمان امکان استفاده و تکنولوژی یک سری از امکانات در کشور وجود ندارد 
گر شـــرایط ایجاد آن امکانات وجود داشـــته باشد و انجام ندهیم کوتاهی  اما ا
گاه شدیم وظیفه انسانی ما حکم می کند که  و غفلت کرده ایم. هر زمان که آ
ی دانشـــگاه فرشـــتگان از  این کوتاهی را جبران کنیم. من فکر می کنم راه انداز
این نوع کارها بوده که خوشبختانه دکتر طهرانچی با هوش و ذکاوتی که دارند 
خیلی ســـریع برای این موضوع اقدام کردند. در همان روز های اول گفتند که 
ما دچار غفلت شـــده ایم وگرنه دانشـــگاه ویژه ناشنوایان باید 50 سال گذشته 
ی می شـــد یا با توجه به جنگ تحمیلی و تصادفات، دانشـــگاه ویژه  راه انداز
افراد دارای معلولیت باید خیلی زودتر ســـاخته می شـــد اما نداشـــتیم و بیشتر 
ظرفیت کشور را به آن طبقه ای که این دسته از مشکلات را ندارند اختصاص 
کنون که توجه شده است از ما حمایت کنند.  داده ایم. انتظار ما این است ا
چالش دیگر ما این اســـت که به دلیل مشـــکلات خوابگاه فقط به داوطلبان 
اســـتان تهران و شـــهر های اطراف خدمات می دهیم. انتظار ما این است که 
یک نهاد دولتی یا خصوصی داوطلب شود تا یک خوابگاه با ظرفیت 100 تا 200 
نفر برای دانشجویان دختر و پسر آماده کند و به دانشگاه تحویل بدهند. در 
این صورت ما هم می توانیم به داوطلبان شهر های مختلف خدمات رسانی 
کنون داوطلبان علاقه مند از شهرهای مختلف تماس می گیرند ولی  کنیم. ا
کنون که دانشـــگاه آزاد  اولین ســـوالی که می پرســـند درباره خوابگاه اســـت. ا
قدم اول را برداشـــته و حرکت اصلی را انجام داده اســـت، حرکت تکمیلی را 
دیگـــر نهادهـــا، بخـــش خصوصی و خیرین آموزش عالـــی کمک کنند تا این 
دانشـــگاه بتواند حرکتی را که شـــروع کرده با کیفیت خوب و شایســـته جامعه 

مخاطب جلو ببرد. 

 روایت رئیس واحد بین الملل فرشتگان از چالش های آموزش با زبان اشاره

تدریساستادناشنوابهدانشجویانخودباوریمیدهد
 اخذ مجوز رشته کارشناسی روانشناسی ویژه دانشجویان نابینا و کم بینا             برگزاری آزمون کارشناسی رسمی زبان اشاره ایرانی ویژه قوه قضائیه 

بدهی دانشجویان به خوابگاه  
با نرخ جدید محاسبه می شود

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم گفت: »دانشجویان خوابگاهی 
تا اول شهریورماه باید اجاره بهای خود را پرداخت می کردند، بدهی ترم های 
گذشته این دانشجویان از اول شهریور با نرخ فعلی دریافت می شود.« مسعود 
گنجی در گفت وگو با مهر اظهار داشـــت: »دانشـــجویانی که در هر ســـال از 
خوابگاه های دانشـــجویی استفاده می کنند، باید تا اول شهریورماه همان 
سال اجاره بهای خود را پرداخت کنند. اگر دانشجویان خوابگاهی تا اول 
شهریورماه اجاره بهای خود را پرداخت نکرده باشند، چون اول شهریورماه 
قیمت اجاره بهای خوابگاه ها تغییر می کند این دانشجویان باید با نرخ جدید 
اجاره بهـــای خـــود را پرداخت کنند. اکنون نرخی که از بدهی دانشـــجویان 
یافت می کنیم براساس نرخ مصوب فعلی  خوابگاهی ترم های گذشـــته در
بوده و نام این جریمه نیست، بلکه به روز رسانی است.« وی درباره پرداخت 
وام شهریه نیز گفت: »وام شهریه در سال های گذشته در بودجه سالانه دیده 
می شد اما متاسفانه از سال 96 هیچ مبلغی در قبال وام شهریه اختصاص 
داده نشده است درحالی که تا سال 99 در قانون بودجه بود ولی از سال 1400 

حذف شده است که پیگیر برگرداندن آن هستیم.« 

آغاز ثبت درخواست 
میهمانی دانشجویان علمی کاربردی 

یان دانشـــگاه جامع  مهلت ثبت درخواســـت میهمان دروس دانشـــجو
بـــردی از اول مهرمـــاه آغـــاز شـــد. محمـــد فتحی، سرپرســـت  علمی کار
معاونـــت فرهنگـــی دانشـــجویی دانشـــگاه بـــا اعـــلام این خبـــر گفت: 
یان، امـــکان ثبـــت  »به منظـــور تســـهیل در رونـــد تحصیلـــی دانشـــجو
بردی  یان دانشگاه جامع علمی کار درخواســـت میهمان برای دانشـــجو
ی  در نیمســـال اول ســـال تحصیلی 1404-1403 تا 20 مهرماه ســـال جار
یان متقاضی  ی در ادامـــه گفت: »دانشـــجو ادامـــه خواهد داشـــت.« و
می بایســـت ابتدا در بخش ثبت درخواســـت میهمان در سامانه جامع 
آموزشـــی دانشـــگاه، نســـبت به ثبت و پیگیری درخواست و سپس در 
بخـــش انتخاب واحـــد نســـبت بـــه انتخـــاب دروس مورد تاییـــد اقدام 
کننـــد.« سرپرســـت معاونـــت فرهنگی و دانشـــجویی دانشـــگاه جامع 
بردی خاطرنشـــان کـــرد: »مطابق ضوابط مندرج در آیین نامه  علمی کار
نقل  و انتقـــالات دانشـــگاه، امـــکان ثبـــت درخواســـت میهمـــان دروس 
یان مشـــغول بـــه تحصیـــل در نیمســـال دوم و بعد از آن  بـــرای دانشـــجو

امکان پذیر است.« 

نهمین جشنواره »ایثار« دانشجویان شاهد 
و ایثارگر علوم پزشکی آغاز شد

مدیرکل شاهد و ایثارگر وزارت بهداشت از آغاز نهمین جشنواره جایزه ملی 
ایثار ویژه دانشجویان شاهد و ایثارگر دانشگاه های علوم پزشکی خبر داد. رضا 
البرزی با اعلام این خبر افزود: »فراخوان و آیین نامه جشنواره در 23 تیرماه 1403 
و شیوه نامه اجرایی جشنواره در 25 شهریور ماه به دانشگاه های علوم پزشکی 
ابلاغ شده است.« البرزی با بیان اینکه این جشنواره هرساله به منظور شناسایی، 
معرفی و تقدیر از دانشـــجویان مســـتعد شـــاهد و ایثارگر )25 درصد ظرفیت 
ایثارگری( در محورهای ایثارگری، علمی،  آموزشی، پژوهشی و فرهنگی برگزار 
می  شود، افزود: »واجدان شرایط شرکت در جشنواره، شامل دانشجویان مقاطع 
کارشناسی، کارشناسی ارشد، دکتری تخصصی با معدل کل 17 و رشته  های 
پزشکی، دندان پزشکی با معدل کل 16، رشته داروسازی با معدل کل 15 و مقاطع 
تخصص با گواهی قبولی آخرین آزمون ارتقای بالاتر و نیز مقطع فوق  تخصص 
بعد از قبولی در اولین آزمون اســـت. این جشـــنواره در ســـال جاری صرفا در دو 
مرحله دانشگاهی و کشوری و به صورت غیرالکترونیک برگزار می شود و ثبت  نام 
دانشجویان و تحویل مستندات در مدیریت شاهد و ایثارگر دانشگاه های علوم 

پزشکی سراسر کشور در بازه زمانی 7 تا 30 مهرماه صورت می  گیرد.« 

نیمکت خبر

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 


